

urusan mereka itu, melainkan mendapat pertunjuk dari Allah.”

Ahli-ahli fikir itu tidak boleh sekali-sekali dianggap dan dimasukkan ke dalam golongan orang-orang munafik, kerana pandangan dan pemikirannya sudah menentang dan menolak tuduhan dan anggapan itu. Kemunafikan itu boleh menghilangkan keperibadian, pemikiran dan keazaman orang-orang munafik itu, yang tidak membolehkan ianya dimasukkan ke dalam kalangan ahli-ahli fikir, ahli fikir satu golongan, manakala orang-orang munafik pula merupakan satu golongan lain. Pada orang munafik itu penuh kepalsuan dan kecelakaan, tidak tahu arah dan tujuan, dan tidak sedikit pun mempunyai pandangan dan pemikiran baginya! Untuk menerangkan bentuk dan sifat orang-orang munafik itu Rasulullah telah bersabda:

“*Mathalu al-munāfiqi ka mathali al-shāti al-hā`irati ghamayni⁶ lā tadrī ilā ayyahā tadhhabu*”

Maksudnya: “Diumpamakan orang munafik itu adalah seperti seekor kambing yang sedang tercengang dan termangu-mangu di antara dua ekor kambing lain, tak tau ia ke arah yang mana satu hendak ditujuinya.” Kalau beginilah bentuk sifatnya orang munafik itu, tentu dan nyatalah kemungkinan adanya pemikiran yang bebas dan berguna tidak wujud padanya, kerana kebebasan berfikir itu bergantung besar kepada keikhlasan dan kejujuran hati, sudah nyata dan teranglah yang orang munafik itu tidak akan dapat mempertimbangkan dan mengukur kemahuan dan keinginan orang lain betul-betul dan benar-benar menurut dan berdasarkan kepada kebenaran yang sejati.

(bersambung)

Pembetulan Majalah Qalam bilangan 159 keluaran

bulan Oktober 1963

Dukacita yang amat sangat kami nyatakan bahawa kekhilafan yang tidak disengajakan telah berlaku pada susunan rencana-rencana dalam Majalah Qalam keluaran bulan yang lalu. Diharap kepada sidang pembaca yang meminati majalah kami, kami pohonkan maaf yang sebanyak-banyaknya di atas kekhilafan tersebut dan terima kasih atas teguran-teguran yang kami terima. Sebagai pembetulan kekhilafan-kekhilafan itu kami sebutkan sebagai berikut:

1. Rencana “Menggali Harta Pusaka Rahsia”

muka 10 bersambung ke muka 28.

2. Rencana “Islam memerlukan tenaga.....”

muka 27 bersambung ke muka 33.

Sekian dari pengarang Qalam.

Membetulkan salah faham:

Untuk membetulkan nama pertubuhan Islam di Indonesia “Parti Tarikat Islam” ringkasnya “Parti” dalam rencana kita muka 13 bulan yang lalu, yang sebenarnya “Parti” itu ialah ringkasan dari “Pergerakan Tarbiah Islamiah”

SUDAH SIAP:

PERSURATAN MELAYU III

\$7.00 sa-naskhah

Penerbitan Qalam:

⁶ Dalam teks Qalam ditulis *ghamayni* sedangkan ayat sebenarnya ialah *bayna ghanamayni*